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مراجع تقلید خطاب به وزیر خارجه تأکید کردند:
با همسایگان و جهان مذاکره کنیم

شــرق: وزیر خارجه روز پنجشــنبه به قم سفر  �
کــرد و بــا مراجع تقلیــد دیدار کرد. آیــات عظام 
صافی گلپایگانــی، جوادی آملی، مکارم شــیرازی، 
نوری همدانــی و جعفر ســبحانی در این دیدار بر 

لزوم مذاکره با جهان و همسایگان تأکید کردند.
آیت االله لطــف االله صافی گلپایگانی، از مراجع 
تقلید قم، در دیدار با وزیر خارجه از اقدام های این 
وزارتخانه در ارتباط با کشــورهای منطقه و جهان 
اســلام قدردانی کرد و گفت: «امیــدوارم بتوانید 
مشکل های مردم شریف کشورمان را برطرف کرده 
و رضایت و خرســندی مردم را به دست آورید و با 
تعامل با ســایر کشــورها، در رفع نگرانی ها موفق 

باشید».
به گــزارش ایرنــا، این مرجــع تقلیــد افزود: 
«مملکت ما، کشــور امام زمان (عج) است و همه 
باید بکوشیم کارها و رفتارمان مورد تأیید و رضایت 
آن وجود مبارک باشــد. حقیر هم همیشــه برای 

عزت و سربلندی کشور دعا می کنم».
آیــت االله  نیــز  پیــش  مــاه  دو  بــه  نزدیــک 
صافی گلپایگانــی در دیــدار محمد باقــر قالیباف، 
رئیس مجلس، از مشــکلات اقتصادی گلایه کرده 
و گفته بود: «گرانی برای مردم طاقت فرســا شده 
و اینکه با بســیاری از کشورها قهر باشیم، به ضرر 
مردم اســت». این ســخنان با هجمه یک سایت 
اصولگرا مواجه شد، اما بسیاری از سیاست مداران 

از این مرجع تقلید حمایت کردند.
آیت االله جوادی آملی نیز در دیدار وزیر خارجه 
بر مذاکره با جهان تأکید کــرد و گفت: «مذاکره با 
جهان، یک فکر جهانی لازم دارد. ما از جهان جدا 
نیســتیم، چه بخواهیم و چه نخواهیم باید با آنها 
مذاکره کنیم و با آنها دســت بدهیم، اما بعد از آن 

حتما باید انگشتان خود را بشماریم».
به گزارش شــفقنا، ایشــان افــزود: «در نظام 
بین الملــل بــه هیچ کــس اعتمــاد نیســت، اما 
درعین حــال هیچ کــس از مذاکــره و تبــادل بــا 
دیگر کشــورها هم بی نیاز نیســت. لــذا مذاکره با 
کشــورهای جهان یک کار ســنگین علمی عمیق 

حقوقی – سیاسی در حوزه بین الملل است».
آیــت االله جوادی آملــی ادامــه داد: «حضرت 
امیــر(ع) در نامــه خود به اســتاندار مصر، مالک 
اشتر، نوشت که مردم عمود دین هستند. این حرف 
از سر ترحم زده نشده، این یک حقیقت است. کدام 
خطر بود که مردم سینه سپر نکردند؟ کجا لازم به 
فداکاری و ایثار بود که این مردم دریغ کرده باشند؟ 
مردم، این کشور را با خون حفظ کردند؛ لیاقت این 
مــردم نه آن قراردادهای عوامانه اســت و نه این 
اختلاس و ســوء مدیریت ها و حقوق های نجومی. 
لذا داخل را هم باید محترم بشماریم و با متفکران 
داخلی و صاحب نظران مشورت کنیم، این سابقه 
عظیــم تاریخی و این فکرها را باید قدر بدانیم و از 
آنها استفاده کنیم. اگر اختلاس و حقوق نجومی و 
سوءمدیریت در این کشور نباشد، این مملکت کاملا 

می تواند خود را اداره کند».
ایشــان خطاب به تیم مذاکره کننده هســته ای 
تأکید کرد: «مانیفســت نظام بین المللی بر اساس 
حق و عدل نیست. آنها اساسا این مفاهیم را قبول 
ندارند. آنچه آنها قبول دارند و ما باید بر اســاس 
آن با آنها مذاکره کنیم، یک عقل استدلالی است؛ 
باید طرف ما بدانــد که خروج یک طرفه از برجام، 
امنیت بین المللی را تهدیــد می کند. تا قرارداد ما 
با امنیــت بین المللی گره نخــورد، ضمانت اجرا 
نخواهد داشــت. قرارداد هسته ای باید یک تعهد 
محتــرم متقابــل باشــد و همه جوانــب حقوق 
بین الملــل در آن دیده شــود». آیت االله حســین 
نوری همدانــی، از مراجع تقلیــد نیز در دیدار وزیر 
خارجه عنوان کرد: «یکی از راه های حفظ عزت و 
عظمت توجه به خط قرمزهاســت. توان موشکی 
جمهوری اسلامی یکی از خطوط قرمزی است که 
نباید درباره آن با دشــمنان مذاکره کرد، باید عزت 
و اقتدار ســرلوحه کار تیم مذاکره کننده باشد». به 
گزارش مرکز خبر حوزه، ایــن مرجع تقلید افزود: 
«باید توجه داشت مذاکره خوب است و باید انجام 
شود، اما با توجه به سوابق و عهدشکنی ها اعتماد 
کار ســختی اســت». آیت االله ناصر مکارم شیرازی 
نیز در دیدار با امیرعبداللهیان بر لزوم هوشــیاری 
تیم مذاکره کننــده تأکید کرد و گفت: «آنچه باعث 
آبرو، عزت و قدرت کشــور است، باید در مذاکرات 
پیگیری شود. کوتاهی در مقابل خواسته های آنان 
ســبب می شــود که در مباحث دفاعی، موشکی 
و منطقــه ای نیــز خواســتار مذاکره شــوند». این 
مرجع تقلید به فضاســازی های برخی جریان های 
داخلی اشــاره کرد و افــزود: «برخی ها در داخل 
می گوینــد که نبایــد تحت هیچ شــرایطی با دنیا 
تعامل و مذاکره داشــته باشــیم و برخی دیگر نیز 
به عکس معتقدند باید برای تعامل با دنیا هرگونه 
امتیازی داد، ازاین رو لازم اســت این دو گروه را به 
آنچه صواب اســت، متقاعد کرد». آیت االله جعفر 
ســبحانی از مراجع تقلید قم نیــز در دیدار با وزیر 
خارجه گفت: «جمهوری اسلامی باید روابط خود 
را با همســایگان حتی کشــورهای منطقه، بیش 
از پیــش بهبود ببخشــد؛ چون در صورت حُســن 
هم جــواری، طرفین می توانند بــه یکدیگر کمک 
کنند». ایشان با اشاره به روایت معروف از پیامبر(ص) 
عنــوان کرد: «طبق فرمــوده پیامبر اگــر در نقطه ای 
جغرافیایی خواستید سکنی گزینید، همسایگان را در 

نظر بگیرید که موقعیت آنها به تو چگونه است».

رئیس جمهور:
وزارت بهداشت مشکلات پرستاران 

را پیگیری کند
ایســنا: رئیس جمهور در اســتان لرســتان در  �

دیدار با جمعی از پرســتاران با قدردانی از تلاش 
و فــداکاری شــبانه روزی کادر درمــان و به ویژه 
پرســتاران در مقابله با بیماری کرونا گفت: شاید 
اگر کرونا وجود نداشــت نقش پرســتاران این قدر 
برجســته نمی شــد و حقیقتا کرونا آزمونی برای 
همه دســتگاه های متولی مقابله بــا کرونا بود و 
در این آزمون جامعه پرستاری کشور خیلی خوب 
درخشید و موفق و سربلند شــد. ابراهیم رئیسی 
افزود: این در حالی است که بسیاری از کشورهای 
مدعی توســعه یافتگی، دارو و تجهیزات پزشکی 
را در فرودگاه از یکدیگر ســرقت می کردند. همه 
دســتگاه هایی کــه می توانند در درمــان بیماری 
کرونــا تلاش کننــد، مســئولیت دارنــد و در این 
عرصــه جامعه پرســتاری کشــور در خط مقدم 
خدمت رســانی قرار دارد. او بــا تأکید بر ضرورت 
رفع مشــکلات پرســتاران عنوان کرد: مشــکلات 
مربوط به پرســتاران حتما باید حل وفصل شــود 
و در این زمینه وزارت بهداشــت و درمان وظیفه 
دارد این موضوع را تا رســیدن بــه نتیجه نهایی 
پیگیری کند. رئیســی با اشــاره بــه صبر و تحمل 
بالای پرســتاران افزود: کســی که به عنوان بیمار 
بــه بیمارســتان مراجعــه می کند نباید مشــکل 
دیگری بر وی اضافه شــود و امیــدوارم جامعه 
پرســتاری همواره با مهربانی و با آســتانه تحمل 
بالا با بیماران برخــورد کنند. رئیس جمهور تأکید 
کرد: اگر فردی بــرای انجام امور خود به کارکنان 
دولت و نظام اداری کشور مراجعه کرد حتما باید 
با روی خوش، پاسخ به موقع و کامل به وی داده 
شــود و همه باید بدانیم که قبل از اینکه به مردم 
پاسخ گو باشیم در محضر خداوند متعال پاسخ گو 
هســتیم و همه رفتار و کردار ما در محضر الهی 
ثبت می شود. او همچنین با حضور در بیمارستان 
شهید رحیمی خرم آباد روز پرستار را به پرستاران 
و کادر درمان این بیمارستان تبریک گفت. ابراهیم 
رئیسی با تجلیل از صبر، ایثار و فداکاری پرستاران 
در روند درمان بیماران عنوان کرد: کادر بهداشت 
و درمان کشور به ویژه پرستاران در جریان مواجهه 
با بیماری کرونا خوش درخشــیدند و جان خود را 
در طَبق اخلاص گذاشــتند و ایــن ایثار و فداکاری 
که از خود نشــان دادند بســیار ارزشمند است. او 
همچنین بر اهتمام دولت نســبت به حل وفصل 
دغدغه هــا و مشــکلات کادر بهداشــت و درمان 
تأکیــد کــرد. رئیس جمهــور از قلعــه تاریخی- 
فرهنگــی فلک الافلاک در خرم آباد نیــز بازدید و 
بــر فراهم کردن شــرایط ثبت جهانــی این قلعه 
تأکیــد کرد. او بر ضرورت آزادســازی حریم قلعه 
فلک الافــلاک بــه عنــوان یکی از مشــکلات این 
مجموعــه تاریخی- فرهنگــی تأکید کرد و گفت: 
قلعه فلک الافــلاک از آثار تمدنی و مدنیت مردم 
این خطه است و باید به خوبی نگهداری و معرفی 
شــود. دولت برای ترمیم و نگهداری آثار تاریخی 
اعتبار مناســبی در نظر گرفته است و با توجه به 
اینکــه میراث تاریخــی و فرهنگــی گنجینه های 
پرارزشــی هستند، لذا باید برای نسل های آینده به 

خوبی نگهداری شوند.

صدیقی، امام جمعه تهران:
ملت ایران این چند صباح را نیز 

تحمل کند
تهران درخصوص  � امام جمعه موقت  ایســنا: 

دور جدید مذاکرات عنوان کرد:  مذاکره هم پیامی 
به خارجی هاســت و هــم به داخل کشــور. پیام 
داخلی آن است که دولت انقلابی و ولایی سر آن 
دارد که با همه کشورهای دنیا مرتبط باشد. دولت 
قبل مذاکراتــی را انجام داد و ما صبوری کردیم و 
هیچ اتفاقی نیفتــاد. در دور قبلی مذاکرات وعده 
گرفتیم و نقــد دادیم؛ چراکه مذاکــرات برد- برد 
نبود، اما حالا مذاکره کننده هــای ما افراد قرص و 
محکم و بامطالعه ای هســتند و مذاکرات فعلی 
برای مذاکره نیســت، بلکه برای رفع تحریم هایی 
اســت که اســتکبار علیه مــا انجام داده اســت. 
حجت الاســلام کاظم صدیقی از افزایش واردات 
۳۸درصدی و صــادرات ۴۲درصــدی و افزایش 
فروش نفت خبر داد و افزود:  مقاومت مردم ایران 
پاســخ داده اســت و اگر چند صباح دیگر تحمل 
کنند دولت جدید عاشــق با اتحاد سه قوا و اتحاد 
مردم مشکلات را حل می کند. او درباره مشکلات 
کم آبی خطاب به مردم ایران گفت: دولت از مردم 
جدا نیســت. دیدیم که چگونه رؤسای قوا در روز 
دانشجو بدون واهمه در جمع دانشجویان حاضر 
شدند و پاســخ هایی را آماده کرده بودند. شیطان 
رجیــم می خواســت از طریق کم آبــی ملت ما را 
تحریک کند. باید به این نکته اشاره کنم که مسائلی 
مثل ترافیک، آلودگی هوا و کم آبی تنها روی دوش 
دولت نیست. شبیه جنگ است. مردم عزیز ما هم 
در جنگ شرکت کردند. امروز هم جنگ آب داریم 
و باید با اتحاد و همدلی از آن عبور کنیم. دولت به 
تنهایی نمی تواند کاری از پیش ببرد؛ چراکه مردم 
هم صاحب این خانه و صاحب انقلاب هســتند و 
سرنوشت مشترکی دارند. امام جمعه موقت تهران 
در پایان از نخبگان و فعــالان حوزه علم و تکنولوژی 
دعوت کرد تا برای مشکلاتی مثل ترافیک، آلودگی هوا 

و کم آبی راهکارهای خود را ارائه کنند.

سیاست

روزنه خبر

سال نوزدهم    شماره 4166 شنبه   20 آذر 1400

 مهرشــاد ایمانی:  حزب کارگزاران ســازندگی به تازگی 
تغییراتی را به خود دیده اســت؛ ازجمله آنکه دبیرکل 
این حزب بعد از بیش از دو دهه تغییر کرد و سیدحسین 
مرعشــی به جای غلامحسین کرباسچی نشست. برخی 
این تغییر را منشــأ تحــولات احتمالی مهمــی در این 
حزب تلقی می کنند و برخی نیز به دلیل همکاری مستمر 
مرعشی و کرباسچی در ســال های متمادی، تغییر اخیر 
را عاملی برای ایجاد تحولی اساسی در سیاست گذاری 
کارگــزاران برنمی شــمارند. این بحــث زمانی اهمیت 
می یابد که نوع نگاه کارگزاران بــه موضوعاتی ازجمله 
انتخابــات، جامعه و قدرت همــواره محل بحث و نظر 
دیگر احــزاب اصلاح طلب قرار داشــته اســت. حالا 
مرعشــی در نخستین گفت وگوی رســانه ای اش بعد از 
قبول مســئولیت دبیرکلی کارگزاران، درباره آنچه قرار 
اســت در این حــزب رخ دهد با «شــرق» به گفت وگو 
نشســت و البته درخصــوص ضروریات ادامه مســیر 
سیاســی جبهه اصلاحات و مناســبات کارگــزاران با 
اصلاحات و ســیدمحمد خاتمی نیز ســخن گفت. او به 
سیاست های خودشان انتقاد کرد و گفت در مواجهه با 
روحانی مســامحه کردیم و البته به تحلیل شرایط کلی 
سیاســی روز نیز پرداخت. مشروح این گفت وگوی بلند 

را در ادامه می خوانید.

 حزب کارگزاران ســازندگی پیشــنیه ای طولانی  �
دارد امــا شــما دومیــن دبیرکل حزب محســوب 
می شوید. چه شد و چه ضرورت هایی وجود داشت 
که اعضای شــورای مرکزی شــما را به  جای آقای 

کرباسچی انتخاب کردند؟
 قبل از اینکه به پرســش شــما پاســخ دهــم، باید 
بگویم در دوره ای از تاریخ سیاســی ایران قرار داریم که 
نقش احزاب به شــدت بیش از شــخصیت ها در عالم 
سیاســت مهم به نظر می رســد. با توجه به تغییرهایی 
کــه در نهادهای مرجــع به وجود آمده اســت و البته 
با درنظرداشــتن تغییر الگوهای اطلاع رســانی و رشــد 
تکنولــوژی در ایــن عرصــه، عمــلا دوره نقش آفرینی 
شــخصیت های کاریزماتیک رو به افول گذاشــته است 
و چاره ای نداریم جز تقویت و گســترش احزاب. امروز 
احزاب باید هدایت سیاســی جامعه را در دست بگیرند 
و ســعی کنند زمینه کاهش مشــکلات کشور را فراهم 
کنند. ایران در مقطع ســختی از تاریــخ خود قرار دارد، 
مردم فشار سنگینی را تجربه می کنند و چنین شرایطی 
می طلبــد کــه همه عقــلا در قالــب کار حزبی فکری 
کنند. حــزب کارگزاران هم از این قاعده جدا نیســت و 
می کوشــد تأثیر مثبتی در شــرایط کنونی بگذارد. حزب 
کارگزاران تاکنون دو مرحله را پشــت  سر گذاشته است 
و اکنون وارد مرحله ســوم خود می شود. مرحله اول از 
ســال۷۴، یعنی زمان تأسیس تا ســال۹۲ بود که اعضا 
به نســبت مرحله دوم محدود بودنــد؛ در مرحله دوم 
یعنی از ســال۹۲ تاکنون سعی شــد گسترش سازمانی 
داشــته باشیم و نیروهای جدید و جوان زیادی را جذب 
کردیم. اکنون هم حزب دومیــن دبیرکل خود را تعیین 
کرده اســت و وارد مرحله جدیدی شــده ایم. ما درپی 
تجدید ســاختار حزب هســتیم و می خواهیم حزب را 
از نظــر کیفی و کمی با روش هــای دموکراتیک و مورد 
قبول بدنه حزب گســترش دهیم تــا حزب آماده انجام 
خدمــات بزرگی به ایران شــود. آقای کرباســچی برای 
مدت طولانی ۲۵ ســال کارگزاران را هم در مرحله اول 
و هم در مرحله دوم به خوبی مدیریت کرد و توانســت 
اصالت های حــزب را حفظ کند، اما در این مقطع دیگر 
آمادگی دبیرکل شدن را نداشت و ترجیح اعضای شورای 
مرکــزی هم به وجودآمدن تغییر در حزب بود. البته این 
تغییر مطلوب من نبود؛ زیرا من و آقای کرباسچی با هم 
حزب را اداره می کردیم و شــخصا تمایل داشتیم تغییر 
بیشــتری به وجود آید، اما به هر حال توافق در شورای 
مرکزی این بود کــه من عهده دار مســئولیت دبیرکلی 
شــوم و امیدوار هم هســتم که همچنــان در حزب در 

خدمت آقای کرباسچی باشیم.
 یعنی به نوعی شــاهد تفاوتی محسوس میان  �

کارگزارانِ کرباسچی و کارگزارانِ مرعشی نخواهیم 
بود و شــما هم ادامه دهنده همان سیاست های 

قبلی هستید؟
حتما تغییر محســوس خواهد بــود، اما نه به خاطر 
مــن و آقای کرباســچی، بلکه به دلیل تغییــر زمانه و 
اقتضائات سیاســی که مــا را به ســمت تغییر می برد. 
واقعیت این اســت که دیگر نمی شــود مانند گذشــته 
ادامه مسیر داد؛ زیرا مطالبات عمومی در حوزه سیاست 

تفاوت یافته است.
 مهم ترین نقدهایی که خودتان به روند گذشــته  �

به وجودآمدن  ضرورت  که  چیست  دارید  کارگزاران 
این تغییر را ایجاد کرده است؟

شــاید دلیلی نداشــت که یک نفر ۲۵ سال دبیرکل 
حزب باقی بماند. خود آقای کرباســچی هم همین نظر 
را دارد. زمانی اعضای شــورای مرکزی به دبیرکل شدن 
آقای کرباسچی رأی دادند که او در زندان بود و درواقع 
در غیاب او این تصمیم گرفته شد. آقای کرباسچی هم 
در دوره های مختلف اصرار داشــت کــه باید دبیرکلی 
جدید تعیین شــود، امــا همواره شــورای مرکزی او را 
انتخاب می کرد. من باور دارم لزوما داشــتن مسئولیت 
در حــزب به معنــای ادامــه کار حزبی نیســت و من 
می خواهم از تمام شخصیت هایی که زمانی در شورای 
مرکزی بودند و دیگر در حزب حضور ندارند، دعوت به 
همــکاری مجدد کنم و از آنهــا در اتاق های فکر حزب 
استفاده کنم. نباید تصور کنیم مثلا منِ مرعشی اگر بعد 
از این دبیرکل نباشــم، بایــد از حزب بیرون بروم یا دیگر 
فعالیت مؤثری نداشته باشم. ما باید چرخش مسئولیت 
میان نخبــگان را در حزب تمرین کنیــم. اگر می گوییم 
مســئولان نباید برای مدتی طولانی در مسئولیتی باقی 

بماننــد، اول از همه خودمان و در قالب فعالیت حزبی 
بایــد در مقام عمل باور به این نظر را نشــان دهیم. من 
هم سعی می کنم برای مدتی طولانی دبیرکل نباشم و 
گرچــه با قدرت حزب را مدیریــت می کنم، اما در اولین 
 فرصت سعی می کنم نیروهایی جوان این مسئولیت  را 

بر عهده بگیرند.
 اخیرا خانم فرزانه تــرکان، از اعضای کارگزاران،  �

اعلام کرد که علاوه  بر خــودش، افراد دیگری مانند 
آقــای طاهرنــژاد از ادامه عضویــت در کارگزاران 
استعفا داده اند که البته معلوم شد به جز خود خانم 
ترکان، افراد مســتعفی از شــورای مرکزی استعفا 
داده اند نه از حزب. به هر حال این اســتعفاها در هر 
ســطحی که بوده باشــد، بعد از انتخابات در حزب 
کارگزاران وجود داشته است. آیا همه این استعفاها 
صرفا بــرای باور به جوان گرایی بــوده یا اختلافات 

ماهوی هم وجود داشته است؟
کارگزاران حزبی اســت که به مشارکت در انتخابات 
تا جایی که قدرت انتخاب داشــته باشــد، مقید است. 
ما مثــل بعضی از دوســتان اصلاح طلب نیســتیم که 
می گوینــد اگر تصــور کنیم مردم در انتخابات شــرکت 
نمی کننــد، در شــرکت نکردن در انتخابــات بــا مردم 
همراه می شــویم؛ ما باور داریم که سیاســی ها باید به 
مردم راهنمایی درســت بدهند و پیشــگام باشــند. ما 
باید فضای سیاســی در جامعه را بسازیم، نه آنکه تابع 
فضای عمومی باشــیم. در کارگزاران اختلافی بر ســر 
اصل مشــارکت در انتخابات وجود نداشــت و شاید به 
نوعی در شــیوه بیان موضوع و ادبیاتی که با جامعه با 
آن ســخن گفتیم، اختلافاتی دیده شد. درون کارگزاران 
اختلاف نظرهایی بود و این را انکار نمی کنم، اما بر ســر 
اصل مشــارکت در انتخابات نبود. مثلا برخی این نگاه 
را داشــتند که کارگزاران باید خــود را از اصلاح طلبان 
جدا کند و این نظر به عنوان یک سیاست از سوی برخی 
مطرح می شد، اما عمومیت نداشت. اکثر اعضای حزب 
به دو موضوع خود را مقید می دانســتند؛ نخست آنکه 
باید حزب را گســترش دهیم و حزب بتواند ســخنگو و 
نماینده طبقه متوسط و گروه های پرنفوذ جامعه باشد و 
دوم آنکه جلوی تک قطبی شدن   را بگیریم. این موضوع 
بســیار مهم اســت و حتی کارگزاران در بدو تأسیسش 

برای جلوگیری از همین مخاطره 
تشــکیل شــد. ما برای مقابله با 
تک صدایی اگر لازم باشــد ائتلاف 
هــم می کنیم؛ ائتلافی بر اســاس 
امــا  مشــترک مان.  حداقل هــای 
انکار هــم نمی کنیم که در جبهه 
اصلاحــات نیروهایی هســتند که 
باور دارند در شــرایط کنونی نباید 
در انتخابات شــرکت کرد که ما با 
این نگاه مخالفیــم. واقعیت این 
اســت که اختلاف نظــر در جبهه 
به  زیرا  اصلاحــات وجــود دارد؛ 
زمین ســخت خورده ایــم. در هر 

امری از جمله سیاســت وقتی به زمین سخت بخوریم، 
برخی غر می زنند، اما غرزدن که راه حل نیســت؛ همه 
باید بکوشیم که زمین سخت این روزهای سیاست ایران 
را بشــکنیم و باز هم راهی بــرای اصلاح امور باز کنیم. 
سیاســت حزب کارگزاران این است و اعضای کارگزاران 

هم هنوز به راه روشن اصلاح امیدوارند.
 همان طــور که در ســخنان تان گفتیــد، یکی از  �

بحث هایی که مطرح می شود، نوع نگاه کارگزاران به 
انتخابات اســت. حزب کارگزاران نشان داده تحت 
هر شرایطی پای انتخابات ایستاده است؛ البته باور 
به انتخابات در نگاه آقای خاتمی هم همیشه جاری 
بوده و شاید بتوان گفت تکیه بر انتخابات مانیفست 
آقای خاتمی است و ایشان همواره یگانه راه اصلاح 
امور را انتخابات معرفی کرده اند، اما اگر مشــخصا 
و به صــورت موردی بخواهیم چنــد انتخابات اخیر 
یعنــی انتخابات مجلس یازدهم در ســال ۹۸ و دو 
انتخابات ریاست جمهوری و شوراها را در سال ۱۴۰۰ 
بررســی کنیم، می بینیم که کارگزاران در شرایطی بر 
مشارکت در انتخابات تأکید و اصرار می کند که هیچ 
نیروی سرشناســی در عرصه رقابــت باقی نمانده 
با ردصلاحیت  تمام چهره های سرشــناس  و  است 
شورای نگهبان مواجه شده اند. در این وضعیت این 
پرســش مطرح شد که چرا کارگزاران در شرایطی که 
همه می دانند مردم به نیروهای ناشناس و غیرمؤثر 
رأی نمی دهند یــا به فرض اگر آنها رأی هم بیاورند، 
نمی توانند منشأ اثر باشــند، به این میزان بر حضور 

در انتخابات اصرار می کند؟ اینجا بود که یک افتراق 
عمیــق میان حــزب کارگزاران ســازندگی با برخی 

احزاب مهم اصلاح طلب پدید آمد.
نظارت استصوابی شورای نگهبان امر حادثی نیست 
که ما ناگهان با آن مواجه شده باشیم. نظارت استصوابی 
از انتخابات مجلس چهارم اِعمال شد و به یاد داریم که 
۲۵ نماینده مجلس ســوم بدون هیــچ حکم قضائی و 
صرفا به دلایل سیاسی ردصلاحیت شدند، اما هم زمان 
فراموش نکنیم که با وجود همین شــورای نگهبان، در 
مجلس پنجم نیروهای مهمی تأییدصلاحیت شــدند. 
ما در آن دوره مجلس توانســتیم یک فراکســیون قوی 
۱۲۰نفره داشــته باشــیم. در ادامه هم آقای خاتمی در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۷۶ تأییدصلاحیت شد 
و در همیــن نظام سیاســی و با وجود همین ســازوکار 
نظارتــی ما انتخابات را با اختلاف ۱۳ میلیون رأی پیروز 
شــدیم. باز هم دیدیم که در مجلس ششــم چه تعداد 
نیروهای اصلاح طلب تأییدصلاحیت شــدند و مجلسی 
کاملا اصلاح طلب تشکیل شــد. اینکه در مجموع چه 
اتفاقاتی رخ داد و چه اشــتباهاتی کردیم که از آن فضا 
به شــرایطی رســیده ایم که در مجلــس یازدهم حتی 
یک فراکســیون پنج نفره هم نداریم، جای تأمل است و 
نیاز به آسیب شناســی دارد. نمی شــود به  راحتی چشم 
بر همه واقعیت ها ببندیم و اشــتباه های جناح خود را 
نادیــده بگیرم و بگویم علت صرفا نظارت اســتصوابی 
شورای نگهبان بوده است. شــورای نگهبان حتما تابع 
سیاست های بالادستی خودش است؛ سیاست هایی که 
منجر به حذف اصلاح طلبان و حتی حذف اصولگرایان 
معقول شده و میزان مشارکت در انتخابات را هم به زیر 
۴۰ درصــد در کشــور و ۱۵ درصــد در تهران رســانده 
است. حتما این سیاســت ها غلط است و به نفع ایران، 
مردم و جمهوری اســلامی نیســت. نبایــد در نظامی 
که تنها ســرمایه اش مردم هستند، شــرایطی به وجود 
می آمد که مشــارکت کمتر از ۴۰ درصد می شــد. بسته 
سیاســتی ای که عرضه شــد، با منافع ملــی در تضاد 
است، اما ما اصلاح طلبان در برابر این سیاست باید چه 
می کردیم؟ آیا ما هم باید با عدم مشارکت در انتخابات 
با تدوین کننــدگان چنین سیاســتی همراهی می کردیم 
یــا باید با آن مقابله می کردیم و می کوشــیدیم بازی را 
برهــم بزنیم؟ باز هم به گذشــته 
برمی گــردم؛ مگــر در ســال ۹۲ 
مرحوم هاشــمی به عنوان یکی از 
به عنوان  و  انقلاب  اســتوانه های 
نزدیک ترین فرد به مرحوم امام و 
صمیمی ترین دوست و یار رهبری، 
ردصلاحیت نشد؟ آیا ردصلاحیت 
برای  آقای هاشــمی هزینــه اش 
کشــور و جنــاح ما بیشــتر بود یا 
جهانگیری،  آقایــان  ردصلاحیت 
پزشــکیان و لاریجانــی؟ در پــی 
قرار  هاشــمی  آقای  ردصلاحیت 
رئیس جمهور  روحانی  آقای  نبود 
شــود، بلکه می خواســتند آقای جلیلی روانه پاســتور 
شــود، اما ما سیاســی ها در جبهه اصلاحات با تصمیم 
مهمی که گرفتیم و با درخواســت از مردم برای حضور 
در انتخابات با سیاســت تک قطبی کردن کشور مقابله و 
آقای روحانی را رئیس جمهور کردیم. همین سیاســت 
را در انتخابات مجلس دهــم ادامه دادیم و با هدایت 
درســت مردم باعث شــدیم شــرایطی کــه اکنون در 
مجلس می بینیم در ســال ۹۴ به وجود نیاید. قرار بود 
۱۸۰ نیروی پایداری به مجلس دهم وارد شوند که ما با 
تصمیم بهنگامی که گرفتم این عدد را به ۶۰ رساندیم. 
در انتخابــات ســال ۹۶ هــم اصلاح طلبان توانســتند 
شهرهای بزرگ مانند تهران، مشهد، اصفهان، تبریز و... 

را به دست آورند.
من متحیــرم جناحی کــه در ســه انتخابات مهم 
موفقیت های چشمگیری به دست آورده و اوج گرفته 
بود، چرا در انتخابات ســال ۹۸ زانوی غم بغل گرفت؟ 
این پرســش را دوســتانی پاســخ دهند کــه می گفتند 
انتخابات مهم نیســت. چرا انتخابات مهــم نبود؟ ما 
ســال ۹۲، ۹۴ و ۹۶ در چند انتخابات پیروز شــدیم. در 
انتخابات مجلس در ســال ۹۴ کف رأی ما در تهران با 
ســقف رأی اصولگرایان ۴۰ هزار رأی فاصله داشت و 
آقای هاشم زایی ۴۰ هزار رأی بیش از آقای حدادعادل 
آورد یا در ســال ۹۶ آخرین نفر از لیســت شورای شهر 
تهــرانِ اصلاح طلبــان ۴۰۰ هــزار رأی بالاتــر از آقای 
چمران داشــت. ببینید که چقــدر منحنی خوب پیش 
می رفت، امــا در ســال ۹۸ با خودزنــی و بی اهمیت 

جلــوه دادن انتخابــات کار را بــه جایی رســاندیم که 
مجلــس را دودســتی واگذار کردیم. مــن ضمن آنکه 
باور دارم کســانی  با ردصلاحیت های گسترده به مردم 
و جمهوری اسلامی آسیب می زنند و هم اصلاح طلبان 
و هــم اصولگرایــان را کنــار می گذارنــد تــا راه برای 
نیروهایی ناشــناس که اصلا ماهیتشان معلوم نیست 
باز شــود، اما معتقدم بایــد از کوچک ترین روزنه ای که 
در سیاســت وجود دارد، اســتفاده کنیم تا مانع تحقق 
چنین سیاســتی شویم. کارگزاران از ســال ۷۴ تا ۱۴۰۰؛ 
یعنی در طول عمر ۲۶ســاله اش همــواره تلاش کرده 
اســت با همراهی بزرگان میانه رو مانع یکدست شدن 
حاکمیت شــود، اما متأســفانه با شــیوه ای که برخی 
دوســتان اصلاح طلب مــان در پیــش گرفتنــد، اکنون 
می بینیم دولت و مجلســی شــکل گرفته که عاری از 

تجربه ۴۰ساله جمهوری اسلامی است.
از رسالت های احزاب کادرسازی و معرفی  �  یکی 

نیروهــای جوان سیاســی به جامعه اســت. آقای 
مرعشــی در ســه انتخابات ۹۲، ۹۴ و ۹۶ اراده ای 
جمعی شــکل گرفت و مردم فارغ از نام ها به لیست  
اصلاح طلبان یا به شــخص معرفی شــده از سوی 
اصلاح طلبان رأی دادند. در واقع فردیت نمایندگان 
لیســت امید برای آنها آن قدر محــل بحث نبود یا 
اگــر حمایت  مجموع اصلاح طلبــان و به ویژه آقای 
خاتمی از آقای روحانی نبــود، حتما آقای روحانی 
نمی توانست پیروز انتخابات شود؛ بنابراین این چند 
انتخابات را نمی شــود به حســاب رأی به نیروهای 
اصلاح طلب گذاشــت، بلکه مردم به نوعی به اراده 
جمعــی اصلاح طلبــان رأی دادند. همــه اینها در 
حالی اســت که در همه این  ســال ها هم نیروهای 
تازه نفس و مجربی از ســوی احــزاب اصلاح طلب 
به جامعه معرفی نشــدند که امروز آنها بتوانند هم 
از سد نظارت اســتصوابی عبور کنند و هم به صفت 
فردی دارای رأی باشند. شما تأیید صلاحیت آقای 
خاتمی و نمایندگان مجلس ششــم را مثال می زنید، 
اما آنها به مرور زمان از سلیقه شورای نگهبان خارج 
شــدند؛ در صورتی که اگر نیروهــای جدیدی وجود 
داشتند، شــانس بالایی برای ورود به عرصه رقابت 
می داشــتند. آیا کارگزاران و دیگر احزاب اصلاحات 

در این موضوع اهمال نکردند؟
تربیت نیرو در بســتر حکومت شــکل می گیرد و اگر 
یک نیرو استاندار نشــود، وزیر نشود، معاون وزیر نشود 
و کار عملی نکرده باشــد، نمی تواند کشورداری را چه 
در عرصه ریاســت جمهوری و چــه نمایندگی مجلس 
تجربه کند. حزب چقــدر می تواند در تربیت نیرویی که 
قرار اســت رأی از مــردم بگیرد، مؤثر باشــد؟ با کار در 
چند کمیســیون و کارگروه که نیرو برای کشــور تربیت 
نمی شــود. حالا با این مقدمه بایــد بدانیم که هر زمان 
بین اصلاح طلبان و حکومت فاصله زیاد می شــود، ما 
نمی توانیم نیروهای خود را در مناصب رســمی داشته 
باشــیم. اگر فاصلــه بین جناح سیاســی و حکومت به 
دو دهه رســید، نمی توان انتظار داشت که از آن جناح 
سیاســی وزیر و نماینده مجلس بیرون بیاید. ما باید در 
نهادهای جمهوری اســلامی که خودمان در ساختنش 
مشارکت داشــتیم، حضور داشته باشــیم و حضور در 
حکومت را جدی بگیریم. اینکه ارتباط ما با کانون های 
اصلی نظام قطع شود و نباید دلمان به این خوش باشد 
که حالا که در حکومت نیستیم اما با مردم هستیم؛ زیرا 
مردم یک زمانی حســین مرعشــی را که هشت  سال با 
مردم کرمان در مقام اســتاندار زندگی کرده است، برای 
هشت سال روانه مجلس می کنند، اما وقتی همین فرد 
۱۶ سال در حکومت نیست، دیگر کاری با او ندارند؛ زیرا 
اصلا نسل جدید مرعشی را نمی شناسند و در این شرایط 
باید دوباره از صفر شــروع کنیم. من به همه تفکرهای 
اصلاح طلبــان احتــرام می گذارم، امــا فاصله گرفتن از 
حکومــت ما را حتی از کادرســازی هم محروم می کند 
و اجازه نمی دهد سیاست گذاری اجرائی و عینی داشته 
باشــیم و نتیجه ای جــز به حاشــیه رفتن اصلاح طلبان 
نخواهد داشت و کســی که در حاشیه سیاست حرکت 

کند، می تواند متن را تحت تأثیر خود قرار دهد.
 آقای مرعشــی، هشــت ســال دولت آقای  �

اصلاح طلبان  به  نزدیک  دولتی  به عنوان  روحانی 
روی کار بود و چهار ســال اصلاح طلبان نیروهای 
زیادی در مجلس دهم داشــتند، اما بعد از دولت 
آقای روحانی و مجلس دهــم، مردم نه اعتنایی 
به آقای همتــی به عنوان نیروی نزدیک به دولت 
مستقر کردند و نه به همان نیروهای اصلاح طلب 
حاضر در انتخابات مجلــس یازدهم رأی دادند. 
شما می گویید اگر در حاکمیت باشیم، قدرت ارائه 
نیرو و جــذب رأی خواهیم داشــت، اما با آنکه 
اصلاح طلبــان از  ۹۲ تا ۱۴۰۰ بــه قدرت نزدیک 

بودند، این فرضیه شما محقق نشد.
چنــد موضوع در اینجــا مطرح اســت. باید دولت 
اول آقای روحانی را با دولت دوم او به شــدت متفاوت 
بدانیــم. مهم ترین کارکــرد دولت اول به دســت آوردن 
برگ زرین برجــام بود. آقای روحانــی در دور اولش کار 
مهمی انجام داد؛ انعقــاد برجامی که همین انقلابی ها 
آرزوی احیای آن را دارند و برخلاف تمام شعارهایشــان 
در ســال های اخیر اگر بتوانند در پی مذاکرات آن را احیا 
کنند، کلی مفتخر هم خواهند شد. برسیم به دولت دوم؛ 
آقــای روحانی در دور دومش آن طور که انتظار می رفت 
ارتباطش با حامیانــش را حفظ نکرد و به تعبیری دیگر 
اصلا رابطه اش با بدنه حامی اش قطع شــد و ما هم که 
حامی اش بودیم در مواجهه با اشتباهات دولت با تسامح 
برخــورد کردیم. من صریح گفتــه ام و حالا هم می گویم 
که ما سیاسی ها باید میان مردم و منتخبان مردم، سمت 

مردم بایستیم و هیچ وقت نباید مردم را رها کنیم.
ادامه در صفحه ۸

 گفت وگو با حسین مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی

 اقرار می کنم تسامح کردیم
نباید اجازه می دادیم روحانی همه سرمایه اجتماعی خودش و ما را بسوزاند
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در پی ردصلاحیت آقای هاشمی 
قرار نبود آقای روحانی رئیس جمهور 
شود، بلکه می خواستند آقای جلیلی 
روانه پاستور شود، اما ما سیاسی ها 
در جبهه اصلاحات با تصمیم مهمی 
که گرفتیم و با درخواست از مردم 

برای حضور در انتخابات با سیاست 
تک قطبی کردن کشور مقابله و آقای 

روحانی را رئیس جمهور کردیم. 
همین سیاست را در انتخابات 

مجلس دهم ادامه دادیم


